
صالحی در مراسم بتن ریزی واحد دو نیروگاه بوشهر:

واحدهای جدید سالانه 22 میلیارد کیلووات 
ساعت برق تولید خواهند کرد

معاون رئیس جمهور خاطرنشان کرد با راه اندازی دو واحد جدید 
نیروگاه بوشهر 22 میلیارد کیلووات ساعت برق هسته ای در سال در 
اختیار کشور قرار می گیرد. علی اکبر صالحی در سخنان خود در مراسم 
آغاز عملیات بتن ریزی واحد 2 نیروگاه بوشهر ضمن گرامیداشت یاد 
به  اشاره  با  اکرم  رسول  ولادت  تبریک  و  احمدیان  محمد  خاطره  و 
سخنان رهبری درباره صنعت هسته ای گفت: ما باید به فکر صیانت از 
انرژی برای نسل های آینده باشیم و انرژی هسته ای یکی از این انرژی 
هاست که باید در یک افق میان مدت از 20 هزار مگاوات برق هسته ای 
آفرین  اقتدار  داد: صنعت هسته ای صنعتی  ادامه  باشیم.وی  برخوردار 
کند.  ایجاد  زیادی  تحول  کشور  صنایع  مجموع  در  تواند  می  و  است 
شاید یکی از دلایلی که ما با چالش جدی با دشمنان رو به رو هستیم 
کنند. خارج  ما  از دست  را  اقتدار  منشا  خواهند  می  که  است  همین 
صالحی ادامه داد: معاهده پاریس در افقی چند ساله سعی دارد بتوانند 
از میزان گازهای گلخانه ای بکاهد که یکی از راه های آن، استفاده از 
انرژی هسته ای است. سالانه 11 میلیون بشکه نفت خام برای تولید 
باشیم صرفه  داشته  مگاواتی  نیروگاه هزار  اگر سه  داریم که  نیاز  برق 
جویی 33 میلیون بشکه نفت خام خواهیم داشت. به علاوه 660 میلیون 
دلار صرفه جویی اقتصادی هم هست اما متاسفانه شرایط به گونه ای 
کند  می  ایجاد  بوشهر  نیروگاه  که  افزوده ای  ارزش  کل  از  که  نیست 
استفاده کنیم. قبلا 300 میلیارد تومان امسال 700 میلیارد می دهند 
و این در برابر 660 میلیون دلاری است که ارزش افزوده ایجاد می کند.
وی ادامه داد: مجلس شورای اسلامی البته قول هایی داده است تا در 
بودجه سال آینده توجه لازم و ویژه ای داشته باشند و اگر این توجه 
شود ما خودمان پروژه ها را تامین مالی می کنیم.صالحی با اشاره به 
توانمندی ایجاد شده در کشور با راه اندازی واحد اول نیروگاه گفت در 
فاصله 6 سال گذشته به جایی رسیدیم که بهره برداری را کاملا بومی 
کردیم و تعمیرات عمدتا توسط نیروی ایرانی انجام می شود و نزدیک 
2 هزار کارشناس و بهره بردار در حال کار هستند.رئیس سازمان انرژی 
فارس  خلیج  حاشیه  کشورهای  با  داریم  آمادگی  ما  کرد  تاکید  اتمی 
تجارب خود را به اشتراک بگذاریم و همکاری مطلوبی داشته باشیم.
وی همچنین ایمنی نیروگاه بوشهر را مورد تایید قرار داد و افزود این 

نیروگاه تحت نطارت مستقیم »وانو« است.
وی با اشاره روند انعقاد قرارداد فازهای 2 و 3 گفت: بیش از 3 
میلیون متر مکعب خاک برداری شده است و حدود 2 میلیون و 200 
هزار متر مکعب بهسازی خاک انجام شده و اقدامات دیگر. یک و نیم 
کارکنان  درصد   90 از  بیش  شد.  خواهد  استفاده  سیمان  تن  میلیون 
نیروگاه ایرانی هستند و عمده کارهای زیرساختی توسط ایرانی ها انجام 

می شود.
معاون رئیس جمهور خاطرنشان کرد با راه اندازی دو واحد جدید 
22 میلیارد کیلووات ساعت از این منبع برق هسته ای استفاده خواهیم 

کرد.
به  روسیه  و دولت  ملت  از  اتمی همچنین  انرژی  رئیس سازمان 
خاطر همکاری با ایران در این پروژه تقدیر کرد و گفت ما در امور دیگر 

از جمله ایزوتوپ های پایدار با روس ها در همکاری هستیم.
رئیس سازمان انرژی اتمی با تاکید بر استفاده از آب شیرین کن 
به واسطه وجود نیروگاه اتمی در استان بوشهر گفت: درخواست ایجاد 
آب شیرین کن که مورد تاکید رهبری نیز هست، باید به طور رسمی 
دیگر  کنیم شاید  عبور  کار  از  مرحله ای  از یک  اگر  مطرح شود چون 
این رو متولیان  از  تعبیه کنیم.  نیروگاه  را در  نتوانیم آب شیرین کن 

حوزه آب باید در این باره تصمیم بگیرند.

ابتکار صلح هرمز؛ طرح امید
ادامه از صفحه اول

جمهوری اسلامی ایران با پی بردن به خطرات آینده، پیش تر دو 
ابتکار را پیشنهاد داد؛ »مجمع گفت وگوی منطقه ای« و »معاهده عدم 
نجات  منظور  به  و  ها  و چالش  تهدیدات  افزایش  با  اکنون  و  تعرض« 
منطقه از ویرانی، ضرورت برگزاری گفتوگوی جدید منطقه ای بیشتر 
از هر زمان دیگری احساس می شود و ما حفظ امنیت منطقه را یک 
مسئولیت برای تمام کشورهای موجود در آن می دانیم. ما همچنین 
بر این باوریم که با مشارکت تمام کشورهای حوضه هرمز می توانیم 
و  پیشرفت  و  آرامش  به ساحل  را  و منطقه  بگذریم  پرتلاطم  امواج  از 
شکوفایی برسانیم. فراهم کردن امنیت منطقه ای وظیفه اساسی تمام 
کشورهای منطقه است و سرچشمه امنیت باید از درون بجوشد و بدون 
تاریخی  فرهنگی،  دینی،  اشتراکات  به  توجه  با  باشد.  خارجی  دخالت 
وابسته است و نمی  به هم  و جغرافیایی، سرنوشت ملت های منطقه 
توان امنیت را تفکیک و یا تقسیم کرد؛ یا همه از امنیت بهره می برند 
روحانی،  اصل، حسن  همین  بنابر  شوند.  می  محروم  آن  از  همه  یا  و 
رئیس جمهور ایران در سخنرانی خود در مجمع عمومی سازمان ملل 
طرح »ابتکار صلح هرمز« را مطرح کرد، ابتکار صلح هرمز با مشارکت 
عربستان، عراق، عمان، امارات، کویت، قطر، بحرین و جمهوری اسلامی 
ایران می تواند از طریق گفتوگوی منطقه ای و داخلی امنیت فراگیر را 

در منطقه محقق کند.
به  پایبندی  جمله  از  است؛  شده  بنا  ثابتی  اصول  بر  ابتکار  این 
اهداف و اصول بین المللی، حسن همجواری، احترام به حاکمیت ملی 
المللی، حل  بین  مرزهای  در  تنش  ایجاد  یکپارچگی کشورها، عدم  و 
و  تهدید  ایجاد  آمیز، عدم  راه های مسالمت  از طریق  اختلافات  تمام 
استفاده نکردن از خشونت و عدم مشارکت در هرگونه ائتلاف نظامی 
علیه کشورهای دیگر، پرهیز از دخالت در امور داخلی و روابط خارجی 
کشورهای دیگر، احترام به مقدسات و نمادهای ملی، دینی و تاریخی 
یکدیگر، منافع متقابل و مساوی بودن جایگاه تمام کشورهای منطقه، 
دستیابی به اهداف عالی از جمله صلح، ثبات، پیشرفت و آسایش برای 
تفاهم و همکاری های  به  تمام کشورها و ملت های منطقه، رسیدن 
دوستانه برای ریشه کن کردن تروریسم، افراط گری و درگیری های 
فرقه ای، از بین بردن تمام تنش ها و حل تمام اختلافات و درگیری ها 
از طریق راه های مسالمت آمیز و گفتوگو، پشتیبانی و تقویت تماس ها 
و هشدارهای پیشگیرانه میان کشورهای منطقه، تامین امنیت جمعی 
برای انرژی، آزادی کشتیرانی و حمل و نقل نفت و دیگر منابع، حفظ 
محیط زیست و تقویت همکاری و ارتباط و تشویق به تجارت و سرمایه 
گذاری و ایجاد اشتغال در تمامی زمینه ها و میان کشورها و ملت ها 

و بخش های خصوصی.
در  مشترک  مجامع  ایجاد  طریق  از  فوق  اهداف  به  دستیابی 
سطوح مختلف از جمله کارشناسان، وزرا و روسای کشورها و همچنین 
متخصصان و مراکز فکری و بخش های خصوصی و تشکیل کارگروه های 
فنی برای ارائه ابتکارات لازم که در اولویت قرار دارند، محقق می شود.
معاهده عدم تعرض و عدم دخالت و کنترل افزایش بی رویه توان 
کشتار جمعی،  از سلاح  خالی  منطقه  ایجاد  اعتمادسازی،  تسلیحاتی، 
مبارزه  مستمر،  های  تماس  و  اطلاعات  تبادل  و  نظامی  روابط  ایجاد 
انرژی و آزادی  انسان، بهبود امنیت  با مواد مخدر، تروریسم و قاچاق 
کشتیرانی و سرمایه گذاری مشترک در بخش های نفت، گاز، ترانزیت 
و  تجارت  و  بخش خصوصی  های  همکاری  گسترش  نقل،  و  حمل  و 
کار، همکاری های فرهنگی و اجتماعی مانند گفتوگو میان مذاهب و 
گردشگری، همکاری های علمی مانند تبادل دانشمندان و دانشجویان 
فناوری، همکاری  و  پروژه های مشترک در زمینه های علمی  انجام  و 
در زمینه های نوین سایبری مانند امنیت سایبری و امنیت هسته ای 
پیامدهای  و حفظ محیط زیست به خصوص محیط زیست دریایی و 
منفی گرد و غبار و ریزگردها و همچنین همکاری های انسان دوستانه 
به خصوص در زمینه مهاجران، پناهندگان و آوارگان از جمله موضوعات 
تواند در نشست های هشت کشور مطرح  است که می  و محورهایی 
پوشش  ایجاد  برای  ملل  سازمان  امکانات  از  توان  می  همچنین  شود. 
بین المللی برای رفع نگرانی احتمالی برخی از طرف ها و تأمین منافع 
قانونی جامعه بین المللی استفاده کرد و طبیعی است که موفقیت هر 
طرحی نیازمند مشارکت جمعی تمام اعضا و ایجاد اعتماد متقابل است.
جناب حسن روحانی، رئیس جمهور ایران این مسئولیت را به من 
سپرد تا مشورت هایم را آغاز و نظر کشورها و نخبگان منطقه را جویا 
شوم و ابتکار صلح هرمز را تقویت و تکمیل کنم. نخبگان و مراکز فکری 
و بخش های خصوصی می توانند پیشنهادات و نظرات سازنده خود را 
مطرح و از ابتکار صلح هرمز حمایت کنند. ما به تحقق این ابتکار عمل 
امیدوار هستیم و انتظار داریم که پاسخ های مثبتی از کشورهای منطقه 
دریافت کنیم، همچنین ما آمادگی خود برای انجام گفتوگوی فراگیر در 

چارچوب اهداف فوق الذکر را اعلام می کنیم

رئیس جمهور، هفته وحدت را هفته اتحاد، یگانگی و 
قرب بیشتر به راه و مسیر پیامبر عظیم الشان اسلام دانست و 
تاکید کرد که ایستادگی، وحدت و تلاش پیگیر مردم، آمریکا 

را از رسیدن به اهدافش مایوس کرده است. 
روحانی  حسن  دکتر  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
روز یکشنبه در اجتماع پرشور مردم یزد در حسینیه امیر 
چخماق، با بیان اینکه مردم عزیز یزد در تمام مراحل انقلاب 
بودند،  مقدم  تا سازندگی کشور، در صف  دفاع مقدس  از 
اظهارداشت: اختلاف و فاصله خواست آمریکا است؛ نگذاریم 

خواست آمریکا از حنجره عده ای معدود بلند شود.
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه امروز در شرایط تاریخی 
فشار  برابر  در  ایران  ملت  گفت:  داریم،  قرار  مهمی  بسیار 
بیگانگان، یکپارچه ایستاده است و علیرغم همه تلاش هایی 
که آمریکا و دشمنان علیه ملت ایران انجام می دهند این 
ملت از هر زمان دیگری برای فداکاری نسبت به کشور خود 

آماده تر است.
ایران در طول یک  با بیان اینکه ملت  دکتر روحانی 
سال گذشته در برابر فشار بیگانگان ایستادگی کرده است، 
اظهار داشت: در طول سال 97، ملت ایران به واسطه فشار 
اقتصادی  لحاظ  از  را  سختی  روزهای  دشمنان  اقتصادی 
داشتند اما در عین حال امروز با ایستادگی، وحدت و تلاش 
پیگیر مردم به جایی رسیده ایم که آمریکا مایوس شده و به 
خوبی می داند که ملت بزرگ ایران در برابر فشار دشمنان 

ایستادگی و مقاومت می کند.
اردیبهشت  از  اقتصادی  ارقام  و  آمار  جمهور  رئیس 
ماه امسال را مورد اشاره قرار داد و گفت: از اردیبهشت ماه 

امسال، در هر ماه شرایط کشور بهتر شده است.
دکتر روحانی اضافه کرد: علیرغم فشار دشمن ملت 
ایران توانسته است فشار تورم را از اردیبهشت ماه تا مهر ماه، 
هر ماه کنترل کند و بر اساس آمار بانک مرکزی، نرخ رشد 
تورم در خرداد 2/3درصد،  در تیر ماه 2/2 درصد، در مرداد 
0/8 درصد و در شهریور نیز 0/8 درصد بوده است و این بدان 
معناست که کارآفرینان،  کشاورزان، کارگران و مهندسین در 

سراسر کشور بر تلاش خود افزوده اند.
همه  علیرغم  اینکه  کرد:  خاطرنشان  جمهور  رئیس 
معنای  به  دارد  رونق  کشور  در  غیرنفتی  صادرات  فشارها 
تلاش و کوشش در کشور است و امروز باید در کنار هم برای 
آبادانی کشور تلاش خود را مضاعف کنیم تا در این شرایط 
بتوانیم در برابر دنیا در زمینه علم ، دانش و فعال نمودن 
شرکت های دانش بنیان شاهد تحول بزرگی در کشور باشیم 
و در این صورت به خوبی می توانیم دشمنان خود را منکوب 

کنیم.
دکتر روحانی در ادامه سخنان خود تلاش و فعالیت 
دولت در مبارزه با فساد را مورد اشاره قرار داد و گفت: دولت 
در این زمینه در سه لایحه مهم راه های اساسی مبارزه با 
فساد را روشن کرده است که دو لایحه آن به مجلس شورای 

اسلامی تقدیم شده است.
رئیس جمهور تصریح کرد: مهم ترین مساله در مبارزه 
با فساد شفافیت است لذا همه مردم، مسوولین، شرکت های 
دولتی و دستگاه ها باید در نهایت شفافیت کاری را که انجام 
می دهند برای مردم تشریح کنند و بایستی درآمد و فعالیت 
شرکت ها و نهادها برای مردم روشن باشد که چه مقدار از 
بودجه و بیت المال استفاده می کنند و این مبلغ را در چه 

راهی و برای انجام چه کاری به کار می برند.
با اشاره به اینکه لایحه شفافیت یکی  دکتر روحانی 
از لوایح بسیار مهمی است که دولت تقدیم مجلس شورای 
اسلامی کرده است، گفت: امیدواریم نمایندگان مجلس در 

آینده نزدیک بتوانند این لایحه را به تصویب برسانند.
رئیس جمهور اضافه کرد: دولت همچنین لایحه مبارزه 
با فساد را نیز تقدیم مجلس شورای اسلامی کرده است و 
لایحه تعارض منافع در دولت در حال بررسی است و در 

آینده تقدیم مجلس خواهد شد.
دکتر روحانی با تاکید بر اینکه همه باید با شفافیت و 
عزمی راسخ با فساد در جامعه مبارزه کنیم، اظهار داشت: 
دست هر کس که در این کشور به فساد آلوده باشد باید با 
او برخورد شود و مبارزه با فساد، جناح و حزب نمی شناسد 
و همه مردم و جناح ها خواستار مبارزه با فساد به صورت 
شفاف هستند.رئیس جمهور خاطرنشان کرد: از قوه قضاییه 
که با فسادهای میلیونی و میلیارد تومانی برخورد می کند 
می خواهم که مبارزه با فساد میلیارد دلاری را هم برای 

مردم توضیح دهد.
دکتر روحانی گفت: اینکه هنوز بعد از گذشت چند 
و 700  میلیارد   2 که  آقایی  نیست  روشن  ما  برای  سال 
او را دستگیر کرده و حتی  میلیون پول مردم را خورد و 
حکم اعدام هم برایش صادر شد و اکنون در زندان است 

الان، این پول کجاست و چه کسانی مسوول هستند و چرا 
آنهایی که در این زمینه نقش داشتند برای مردم توضیح 

داده نمی شود.
رئیس جمهور تصریح کرد: از همه مسوولین می خواهم 
که جریان 2 میلیارد و 700 میلیون دلار را برای مردم شفاف 
کنند چرا که این پول، پول نفت، بیت المال و خزانه بوده 

است.
همه  از  همچنین  کرد:  خاطرنشان  روحانی  دکتر 
مسوولین و ارگان ها می خواهم درباره 2 میلیارد دلار پولی 
که به حلقوم آمریکا ریخته شد و دولت قبل 10 ماه فرصت 
داشت که آن پول را از حلقوم آمریکا درآورد اما دست روی 
دست گذاشت به مردم توضیح دهند. چند سال پیش شورای 
عالی امنیت ملی اعلام کرد که باید به سرعت به این پرونده 
می  لذا  است  نشده  رسیدگی  امروز  تا  اما  شود  رسیدگی 
خواهم پرونده 2 میلیارد دلاری برای مردم روشن شود تا 
مردم خوشحال شوند و بدانند که عزمی که برای مبارزه با 

فساد وجود دارد، راسخ است.
رئیس جمهور اضافه کرد: همچنین باید 947 میلیون 
دلار و آنهایی که در این زمینه مسوول بودند که یک نهادی 
است که آن را گرفته و پس نداده به مردم توضیح داده شود 

و بایستی حسابرسی شده و این مبلغ پس گرفته شود.
دکتر روحانی گفت: می خواهم نهادهایی که بیش از 
700 میلیون دلار بدهکارند به مردم توضیح داده شود و 
در همه این زمینه ها از وزیر نفت می خواهم که این آمار و 
ارقام را برای مردم روشن کند همچنین رییس بانک مرکزی 
را مسوول می کنم تا پرونده 2 میلیارد دلاری را به مردم 
گزارش کند و از دستگاه های نظارتی نیز می خواهم که 

سرنوشت 947 میلیون دلار را برای مردم روشن کنند.
رئیس جمهور تصریح کرد: مبارزه با فساد دانه درشت 
ها کجاست و چرا به این فسادها و پول ها رسیدگی نمی 
شود اینکه چند نفر را به دادگاه کشانده و تبلیغ مبارزه با 
باید  فساد شود، بدانید که سرِ مردم کلاه نمی رود مردم 
بدانند پولی که از بیت المال  پرداخت شده، چگونه و کجا 
رفته و چه کسانی مسوول هستند و در این زمینه قضات و 
دادستان های شریف نباید از پیگیری این پرونده ها بترسند 
و سرنوشت این پول ها را برای مردم روشن کنند در غیر این 
صورت به مناسبت های مختلف و مورد به مورد این ارقام را 

به مردم توضیح خواهم داد.
دکتر روحانی در بخش دیگری از سخنان خود از کشف 
یک میدان بزرگ نفتی به عنوان یک خبر خوش برای مردم 
اطلاع داد و گفت: شرکت ملی نفت ایران و بخش اکتشاف 
شرکت نفت در ادامه تلاش های خود به ویژه از سال 95 
تا هفته گذشته توانستند یک میدان جدید نفتی بزرگ را 
کشف کنند و این یک هدیه کوچکی از دولت و وزارت نفت 

به ملت ایران است.
رئیس جمهور افزود: ذخیره این میدان نفتی به اندازه 
53 میلیارد بشکه نفت است و این میدان بزرگ نفتی از  
بستان تا امیدیه به طول 2400 کیلومتر مربع وسعت و 80 

متر عمق دارد.
دکتر روحانی خاطرنشان کرد: در ایامی که دشمنان 
فروش نفت کشورمان را تحریم کردند و ملت ایران را تحت 
فشار گذاشتند کارگران و مهندسین کشور ما توانستند این 

میدان بزرگ نفتی را کشف کنند.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: در این میدان بزرگ 
نفتی موضوع مهم ضریب بازیافت است اینکه از 53 میلیارد 
بشکه نفت چه مقدار می توان استحصال کرد و به فروش 
رساند و در این زمینه با استفاده از دانش و تکنولوژی روز، 
یک درصد بازیافت بیشتر به معنای 32 میلیارد دلار درآمد 

بیشتر برای کشور است.
دکتر روحانی گفت: آنهایی که در دو سه سال اخیر 

مرتبا مطرح می کنند که شرکت ها و فناوری های خارجی 
نباید وارد کشور شود، باید نسبت به این موضوع پاسخگو 
باشند لذا لازم است از فناوری های پیشرفته جهانی در هر 

کجایی که باشد، استفاده کنیم.
رئیس جمهور افزود: اگر ضریب بازیافت از این میدان 
نفتی 10 درصد باشد این به معنای 320 هزار میلیارد درآمد 
است و چنانچه ضریب بیشتر باشد درآمد بیشتری نیز بدست 
می آوریم بنابراین بایستی با علم، دانش و تکنولوژی روز، رفاه 
و آسایش مردم را افزایش دهیم و با این روش راه و مسیر 

درست آینده را روشن سازیم.
دکتر روحانی در ادامه سخنان خود خاطرنشان کرد: 
یک عده از افرادی که کمی بداخلاق هستند در طول ماه 
های گذشته در برخی از روزنامه ها چنین نوشته اند که 
این دولت در سال 97 و با ارز 4200 تومانی، 18 میلیارد 
دلار را به باد داده است در این راستا به رییس بانک مرکزی 
دستور دادم تا تمام پول هایی که در سال گذشته در 6 ماه 
اول پرداخت کرده را فهرست و اعلام کند و در این زمینه 
اخیرا نامه آن را به من داده است و از ایشان خواستم که این 

نامه را منتشر کند.
رئیس جمهور گفت: یک عده آدمی که نه اخلاق و نه 
ایمان دارند و نه با منافع ملی آشنا هستند چنین می گویند 
که پارسال 18 میلیارد دلار گم شده است لذا بانک مرکزی 

امروز آمار مربوط به این موضوع را  منتشر کرد.
دکتر روحانی خاطرنشان کرد: بر اساس گزارش بانک 
مرکزی از این رقم، 7 میلیارد و 300 میلیون دلار کالاهای 
اساسی و درمانی و پزشکی وارد شده است و تمام فهرست 
آن کاملا مشخص می باشد. 12 میلیارد دلار هم کالاهای 
دیگری وارد شده که لیست همه آنها مشخص است به جز 
یک میلیارد دلار که اختلاف حساب وجود دارد و در این 
زمینه به تعزیرات اعلام شده که بررسی های لازم را انجام 

دهد.
رئیس جمهور تصریح کرد: مردم بدانند در این دولت 
یک ریال یا یک دلار گم نخواهد شد و آن در دوران دیگری 
بود که میلیاردها دلار گم می شد و هنوز هم پیدا نشده 

است. بنابراین راه را اشتباه نروید.
دکتر روحانی در بخش دیگری از سخنان خود مردم 
استان یزد را مردمانی غیور، مومن و فداکار توصیف کرد و 
گفت: از سال 57 تا پیروزی انقلاب تقریبا هر سال یکی دو 
بار به این استان سفر می کردم و از فروردین 57 حرکت 
نهضت مردم غیور یزد آغاز شد و دقیقا دهم فروردین 57 
بود که گام به گام ما را به 22 بهمن و در نهایت به پیروزی 

انقلاب اسلامی رساند.
رئیس جمهور افزود: مردم یزد در تمام مراحل بعد از 
پیروزی انقلاب اسلامی از دفاع مقدس تا سازندگی کشور در 

صف مقدم حضور داشتند.
دکتر روحانی اضافه کرد: فداکاری لشکر غدیر که آن 
زمان به تیپ الغدیر مشهور بود در میدان های نبرد به ویژه 
در عملیات خیبر فراموش نشدنی است و جوانان این دیار در 

آنجا با تمام سختی ها ایستادگی و مبارزه کردند.
هفته  آغاز  گرامیداشت  با  همچنین  جمهور  رئیس 
وحدت گفت: امروز ما در آغاز هفته رسول خدا پیامبر اسلام 
و امام صادق)ع( قرار گرفتیم امروز به نقل برادران اهل سنت 
و برخی از علمای شیعه روز میلاد پیامبر عظیم الشان اسلام 
است و 17 ربیع الاول روز مشعوف برای میلاد رسول خدا و 

امام صادق)ع( می باشد.
دکتر روحانی همچنین گفت: این هفته هفته وحدت، 
اتحاد، یگانگی  و قرب بیشتر به مسیر پیامبر عظیم الشان 

اسلام است.
رئیس جمهور همچنین با اشاره به عده معدودی که 
شعارهایی سر می دادند خطاب به مردم گفت: بی تردید 

صدای شما مردم، صدای این چند نفر جوان نیست شما 
مردمانی بزرگ، مهربان و در خط انقلاب هستید و همه باید 
آگاه باشیم که اختلاف و فاصله خواست آمریکا است لذا 
نگذاریم خواست آمریکا از حنجره عده معدودی بلند شود 
گرچه آن عده بسیار کم و معدود هستند اما در عین حال 
آن گروه اندک و کوچک را هم به اسلام و وحدت و پیامبر 

رحمت دعوت می کنیم.
دکتر روحانی با اظهار همدردی با مردم عزیز آذربایجان 
شرقی به خاطر حادثه زلزله گفت: همدردی خودم و همه 
مردم عزیز استان یزد را به مردم آذربایجان شرقی به خاطر 
حادثه زلزله اعلام می کنم و از همه دست اندرکاران و مردم 
به خاطر کمک به آسیب دیدگان تشکر و سپاسگزاری می 
اینکه در روزهای سخت مردم در مسیر همکاری و  کنم. 

تعاون و یاری یکدیگر قرار می گیرند، ستودنی است.
از  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  جمهور  رئیس 
مردم یزد به عنوان مردمی بااستعداد و سختکوش نام برد 
و افزود: موفقیت جوانان یزدی در کنکور دانشگاه ها بیانگر 
استعداد آنهاست و همچنین قنات های یزد که مردم توسط 
آنها از دل زمین آب کشاورزی خود را تأمین می کنند، نشانه 

سختکوشی مردم یزد می باشد.
دکتر روحانی با بیان اینکه استان یزد از سرمایه های 
خدادادی فراوانی برخوردار است، گفت:  برای این استان 2 

کار بزرگ باید انجام شود که من امروز اعلام می کنم.
رئیس جمهور مسأله آب استان را یکی از موضوعات 
مهم استان عنوان کرد و گفت: در شورای عالی آب تصویب 
کردیم آب آشامیدنی 30 سال آینده استان تأمین شود. تمام 
جزئیات مصوبه مربوط به آن روشن است که این آب از کدام 

حوضه آب ریز برای مردم تأمین خواهد شد.
دکتر روحانی در مورد تأمین آب صنعتی و کشاورزی 
استان یزد نیز گفت: برای تأمین آب صنعتی استان، آب 
جنوب کشور شیرین سازی می شود و سال آینده 20 میلیون 
متر مکعب از خلیج فارس به استان وارد خواهد شد. تمام 
نیازمندی های آب صنعتی و کشاورزی استان یزد از خلیج 
فارس و دریای عمان تأمین می شود و هر سرمایه گذاری 
که علاقمند باشد می تواند برای اجرای این طرح انتقال آب 

سرمایه گذاری کند.
رئیس جمهور افزود: اطمینان دارم که اگر آب کافی 
به استان برسد، شما که شهر جاذبه ها هستید، در صنعت، 
کشاورزی، گردشگری و تولید روز به روز بیشتر پیشرفت 

کرده و مردم دنیا را جذب خواهید کرد.
شرکت های  کمک  با  اینکه  بیان  با  روحانی  دکتر 
دانش بنیان و آب، باید بیکاری را در استان ریشه کن کنید، 
افزود: شما در کشت گلخانه ای محصولات کشاورزی پیشتاز 
هستید و تأمین آب استان می تواند موجب تحول بیشتری 

شود.
رئیس جمهور راه آهن را مسأله دوم استان عنوان کرد 
و افزود: راه آهن یزد – اقلید جزو پروژه های مهم استان است 
که در این سفر پیش بینی های لازم برای تکمیل آن انجام 
خواهد شد و امیدواریم تا پایان سال آینده این پروژه تکمیل 

و موجب رونق بیشتر استان شود.
دکتر روحانی در ادامه اظهار داشت: در سفر قبلی به 
استان یزد 46 طرح و پروژه به شما قول دادم با 970 میلیارد 
تومان اعتبار، تاکنون 1091 میلیارد تومان برای پیشرفت 
این  از  اما برخی  این پروژه ها پرداخت کرده ایم،  و تکمیل 

طرح ها هنوز تکمیل نشده است.
رئیس جمهور با بیان اینکه 22 طرح از مصوبات سفر 
پیشرفت  درصد   70 بالای  طرح   16 شده،  تکمیل  قبلی 
داشته و پیشرفت 8 طرح زیر 70 درصد بوده است، گفت: 
37 میلیارد تومان برای تکمیل این طرح ها مورد نیاز است 
که آن را تأمین و پرداخت خواهیم کرد. در این سفر هم 
بیش از 1000 میلیارد تومان برای 37 پروژه توسعه ای استان 
اختصاص خواهیم دادیم که جزئیات آن در جلسه شورای 

اداری امشب اعلام می شود.
در  بزرگ  امروز 2 طرح  اینکه  بیان  با  روحانی  دکتر 
استان افتتاح خواهد کرد، گفت: یک طرح بزرگ در چادرملو 
و یک طرح عظیم ساخت کمپرسورها در یزد افتتاح می شود 
و امیدوارم این سفر برای مردم یزد پرخیر و برکت باشد.
رئیس جمهور در پایان سخنان خود یاد بزرگان و عالمان 
یزدی همچون سیدکاظم یزدی، آیت الله شیخ عبدالکریم 
العظمی  آیت الله  قم،  علمیه  حوزه  مؤسس  یزدی  حائری 
محقق داماد، شیخ مرتضی حائری یزدی از اساتید فقه و 
گرامی اش  فرزند  و  صدوقی  آیت الله  بزرگوار  شهید  اصول، 
شیخ محمدعلی صدوقی و همچنین مرحوم آیت الله روح 
الله خاتمی را گرامی داشت و گفت:  در جمع مردم یزد به 
سیدمحمد خاتمی افتخار این دیار و ایران نیز سلام می کنم.

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: ایران به اندازه کافی 
به دیپلماسی فرصت داد و یکسال به طرف های برجام فرصت 
داریم اما آنها به تعهداتشان عمل نکردند و ایران تصمیم 
گرفت در چهارچوب برجام و بصورت تدریجی تعهدات خود 
را کاهش دهد اما هنوز شاهد اقدام عملی نبودیم و مجبور 
شدیم گام مهم چهارم را برداریم که بر مبنای بندهای 5 و 

6 برجام است. 
سیدعباس موسوی در نشست خود با خبرنگاران که 
این هفته روز یکشنبه برگزار شد ضمن تبریک میلاد پیامبر 
کنفرانس  آینده  روزهای  در  گفت:  وحدت  هفته  و  اسلام 
وحدت اسلامی را خواهیم داشت. همچنین قهرمانی تیم 
فوتبال ساحلی را تبریک می گویم و مایه خرسندی همه ما 
بود. یادی می کنم از زلزله آذربایجان شرقی و مجددا تسلیت 
عرض می کنم به خانواده های داغدار و از دولت هوایی که 

تسلیت گفتند تشکر می کنم.
وی ادامه داد: مهمترین تحول هفته گذشته آغاز گام 
و دکتر  داشتیم  را  باکو  در  تعهد  و کنفرانس عدم  چهارم 
ظریف هم در اجلاس اکو سخنرانی کردند و دکتر عراقچی 
هم به روسیه سفر کردند. همینطور چند نشست بین المللی 
را به زودی شاهد خواهیم بود و دکتر ظریف فردا به قزاقستان 

سفر خواهند کرد.
نامه  خصوص  در  سوالی  به  پاسخ  در  موسوی 
رئیس جمهور به کشورهای عربستان و بحرین گفت: طرح 
صلح هرمز که در سازمان ملل رونمایی شد، با جزئیات برای 
کشورهای ذینفع ارسال شد و ما بازخورد خوبی گرفتیم. 

جزئیات را فعلا نمی پردازم اما بازتاب ها خوب است.
تغییر  بر  مبنی  عراقچی  اظهارات  با  رابطه  در  وی 
اندازه  به  ایران  و تجدیدنظر در دکترین هسته ای گفت: 
طرف های  به  یکسال  و  داد  فرصت  دیپلماسی  به  کافی 
به تعهداتشان عمل نکردند  آنها  اما  برجام فرصت داریم 
بصورت  و  برجام  چهارچوب  در  گرفت  تصمیم  ایران  و 
تدریجی تعهدات خود را کاهش دهد اما هنوز شاهد اقدام 
عملی نبودیم و مجبور شدیم گام مهم چهارم را برداریم 
که بر مبنای بندهای 5 و 6 برجام است. این گام نشان 

داد ایران در مواضع و منافع خود جدی است. همچنین 
نشان دادیم آمادگی فنی و لازم را داریم. صحبت دکتر 
بر  مبنی  کنار  و  گوشه  اظهارات  به  پاسخی  عراقچی 
استفاده از مکانیسم ماشه است که ما بارها اعلام کردیم 

آنها نمی توانند چنین کاری انجام دهند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به سوال ایلنا در 
خصوص واکنش توئیتری به سخنان همتای آمریکایی خود 
و کنایه وی به برگزاری نمایشگاه دستاوردهای حقوق بشری 
کشورمان در سازمان ملل متحد، گفت: رو زیاد می خواهد که 
کشوری با آن کارنامه حقوق بشری به ایران طعنه بزند. به 
آنها یادآوری کردیم که دستاورد حقوق بشر آنها چیزی جز 
هدف قراردادن هواپیمای مسافربری و کودتای 28 مرداد و 
اقدامات علیه رنگین پوستان و اقدامات سیاه دیگر نیست. 
که  است  فاطمی  دکتر حسین  شهادت  سالروز  هم  امروز 
یادشان را گرامی می داریم. ملت ایران همواره طعم حقوق 
بشر آمریکایی را چشیده است و بهتر است نگاهی به کارنامه 

سیاه خود در زمینه بیندازند.
وی در خصوص اظهار ناخرسندی مقام های ترکیه از 
موضع ایران در خصوص حمله نظامی به شمال سوریه گفت: 
روابط دوستانه ما با ترکیه محفوظ است و امروز در اوج روابط 
هستیم اما این دلیل نمی شود ایران از مواضع خود عدول 
کند. ایران خواهان تمامیت ارضی همه کشورها است. البته 
ما گفتیم حساسیت ترکیه را هم درک می کنیم. صحبتی هم 
که آقای اردوغان در خصوص کشیده شدن ناآرامی های عراق 

به ایران داشت از نظر ما یک هشدار است.
موسوی در رابطه با سخنانی مبنی بر خروج از برجام 
با NPT گفت: آنچه بیان شده ترسیمی از آینده و هشدار 
ایران به سایر کشورها است. این سخنان هنوز به مرحله 
تصمیم گیری نرسیده و ما طیف گسترده ای از واکنش ها را 
پیش رو داریم. ایران به ویژه وزارت امور خارجه همواره ابتکار 
داشته و راه هایی برای بن بست شکنی را پیشنهاد داده است.

آیا  اینکه  خصوص  در  سوالی  به  پاسخ  در  موسوی 
سازوکار  این  گفت:  است،  شده  گذاشته  کنار  اینستکس 
آماده است اما به طور کامل عملی نشده است. اخیرا روسای 

اینستکس دیدار کرده اند. البته آماده بودن سازوکار مقدماتی 
دارد که هنوز انجام نشده است.

وی در خصوص راهبرد نهایی ایران در رابطه با برجام 
گفت: ما علیرغم دادن فرصت دوماهه به طرف های برجام 
آماده شنیدن طرح های آنها هم هستیم. اینکه گام ها تا کجا 
ادامه داشته باشد، تصمیمی است که باید توسط سران نظام 
و کسی  می شود  دنبال  کشور  در  کارها  البته  شود.  اتخاذ 
معطل تعهدات روی زمین مانده اروپا نمانده است. وزارت 
خارجه براساس وظایف خود موظف است که باب دیپلماسی 
را باز بگذارد. اگر ابتکاری صورت بگیرد، بهتر است اما در غیر 

اینصورت همین مسیر پیش رو خواهد بود.
سخنگوی وزارت امور خارجه در رابطه با سخنان سفیر 
کشورمان در بریتانیا مبنی بر امکان خروج از NPT گفت: 
آقای بعیدی نژاد توضیحاتی در خصوص سخنان خود ارائه 
کردند و گفتند صحبت ایشان ناظر بر چنین تصمیمی نیست 
و فقط مواردی را مطرح کرده اند که می تواند جزو گزینه ها 

باشد.
سخنگوی وزارت امور خارجه در رابطه با مواضع تند 
تعهدات  گام چهارم کاهش  اتخاذ  از  ماکرون پس  امانوئل 
برجامی گفت: موضع آقای ماکرون قابل درک است. اینها 
جدیت ایران را دیدند و در برابر ناتوانی خود هم پاسخی 
ندارند. ما این واکنش ها را قابل درک می دانیم اما نمی پذیربم. 
امروز  تا  قابل قبول است که  ما  برای  اقدامات عملی  تنها 
علیرغم پیغام های که می فرستند صورت نپذیرفته است. اگر 
قرار است برجام نجات پیدا کند راه آن اجرای تعهدات آنها 
است. رهبر انقلاب هم فرمودند برجام یک نمونه بود تا ببینیم 
آنها تا چه حد به تعهدات خود عمل می کنند. اینکه آنها به 
جای اجرای تعهدات به این سخنان روی آورده اند، قابل قبول 
نیست. اینکه ایران بخواهد در خصوص مسائل دیگر مذاکره 

کند، تصمیم نظام خواهد بود.
وی ادامه داد: رایزنی ها ادامه دارد و آنها از همان ابتدا 
می دانستند ایران در این روند جدی است اما اقدامی که قابل 
قبول ایران باشد تا کنون برای توقف روند کاهش تعهدات 
انجام نشده و ایران معطل این اقدامات نخواهد بود با این حال 

کار ما در وزارت امور خارجه دیپلماسی است.
موسوی در خصوص جزئیات پهپاد ساقط شده در روز 
جمعه گفت: براساس اطلاعیه ارتش بررسی ها در حال انجام 
است تا با مشخص شدن جغرافیایی محل بلند شدن پهپاد 
مشخص شود. احتمالا به زودی در این رابطه اطلاع رسانی 

خواهد شد.
سرنوشت  خصوص  در  سوالی  به  پاسخ  در  وی 
ادامه دارد  این مذاکرات  فرانسه گفت:  و  ایران  مذاکرات 
اما با موانعی مواجه شده که خود آنها باید موانع را رفع 
که  است  11گانه  تعهدات  اجرای  ایران  خواسته  کنند. 
لازم  کردند.  ارائه  ما  به  برجام  از  آمریکا  خروج  از  پیش 
از دولت های چین و روسیه تشکر کنم که  اینجا  است 
اعمالی  سیاست های  چه  و  اعلامی  سیاست های  در  چه 
بصورت مستقل عمل کردند و کارهای خود را منوط به 

اجازه کشور ثالث نکردند.
وی همچنین در رابطه با پرونده دکتر سلیمانی گفت: 
اقدامات ما ادامه دارد و ایران این موضوع را رها نکرده است. 
امیدهایی زنده شده که اجازه دهید پس از وقوع اعلام کنیم.
موسوی در خصوص موضع وزارت خارجه در رابطه با 
تشکیل دولت در عراق گفت: من در رابطه با مسائل داخلی 
عراق اظهارنظر نمی کنم اما مسائل عراق ریشه داخلی دارد 
که برخی در حال سوءاستفاده از آن هستند. ایران خواهان 

ثبات در کشورهای منطقه است.
اظهارات  با  رابطه  در  دیپلماسی  دستگاه  سخنگوی 
رابطه موضوع  اتمی در  انرژی  المللی  بین  آژانس  بازرسان 
و  به PMD بسته شده  پرونده موسوم  »تورقوزآباد« گفت: 
برخی مانند رژیم صهیونسیتی در تلاش هستند این پرونده 
را باز کنند. امیدواریم آژانس هوشیاری لازم را داشته باشد و 

ایران هم این موضوع را مختومه می داند.
وی در رابطه با فروکش کردن رایزنی های ایران و اروپا 
در خصوص برجام گفت: توپ در زمین طرف مقابل است 
چرا که آنها نتوانستند به تعهدات خود عمل کنند. ما آماده 
شنیدن ابتکارات آنها هستیم اما مانع ایجاد شده توسط همان 

کشورها باید حل شود.

رئیس جمهور در اجتماع بزرگ و پرشور مردم یزد:

نگذاریم خواست آمریکا از حنجره عده ای معدود بلند شود 

سخنگوی وزارت خارجه: به اندازه کافی به دیپلماسی فرصت دادیم 
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